

PREDLAGANJE OBRAČUNA PRISPEVKOV ZA SOCIALNO VARNOST SAMOZAPOSLENIH PO ZAVAROVALNI PODLAGI 103 IN 104

Pojasnilo DURS, št. 4250-16/2009, 18. 3. 2009

V zvezi z vprašanji pojasnjujemo:

I. Način predlaganja obračunov obveznih prispevkov za socialno varnost za samozaposlene zavarovance, ki so v prijavno odjavno evidenco vključeni po novih zavarovalnih podlagah 103 in 104*.

II. Določitev osnove, od katere zavarovanci po podlagah 103 in 104 plačujejo prispevke za obvezno zdravstveno zavarovanje.

III. Posebnosti glede plačevanja prispevkov za posebne primere zavarovanje za zavarovance po podlagi 104.

I.

Zavezanci, v zavarovanje vključeni na podlagi novih zavarovalnih podlag 103 in 104, davčnemu organu predlagajo obračun prispevkov za socialno varnost v rokih in na način, ki velja za ostale samozaposlene zavezance, torej najpozneje do 15. v mesecu za pretekli mesec.

1. Zavezanci z zavarovalno podlago 103 (lastniki zasebnih podjetij, ki niso obvezno zavarovani na drugi podlagi) za predložitev obračuna prispevkov uporabijo obrazec OPSVL, ki je predpisan v Prilogi 2 Pravilnika o obrazcih za obračun prispevkov za socialno varnost (Uradni list RS, št. 138/06 in 126/08).
2. Zavezanci z zavarovalno podlago 104 (osebe, ki opravljajo samostojno dejavnost in iz tega naslova izpolnjujejo pogoje za obvezno zdravstveno zavarovanje) za predložitev obračuna prispevkov uporabijo obrazec OPSVZ, ki je predpisan v Prilogi 1 Pravilnika o obrazcih za obračun prispevkov za socialno varnost.

Na predloženih obračunih prispevkov navedeni zavezanci obračunajo le prispevke za obvezno zdravstveno zavarovanje, ki se na obeh obrazcih izkazujejo v poljih od 310 do 340.

Zaradi specifičnega načina obračunavanja prispevkov bo za navedene zavezance prilagojena programska podpora za sprejem obrazcev OPSVZ in OPSVL na sistemu eDavki.

V okviru storitev sistema eDavki bo na teh dveh obrazcih dodano novo polje 065 – zavarovalna podlaga. Zavezanci vsebine polja 065 ne bodo izpolnjevali, programska rešitev v eDavkih bo polju priredila privzeto vrednost iz registra davčnih zavezancev glede na vrsto zavarovalne podlage (040 ali 103 za obrazec OPSVL oziroma 005, 019, 027 ali 104 za OPSVZ). V primeru zavarovalne podlage 103 ali 104 se bodo zavezanec izračunali samo prispevki za zdravstveno zavarovanje, v primeru drugih zavarovalnih podlag pa se bodo izračunali še ostali prispevki.

II.

Zavezanci, ki so s 14. 2. 2009 v zavarovanje vključeni po novi zavarovalni podlagi 104, pred tem pa niso bili obvezno zavarovani kot osebe, ki opravljajo dejavnost kot svoj edini ali glavni poklic, prispevke plačujejo od mesečne zavarovalne osnove najmanj v višini minimalne plače. Ti zavezanci bodo v novo zavarovalno osnovo skladno s predpisi o

pokojninskem in invalidskem zavarovanju razvrščeni na podlagi doseženega dobička v letu 2009.

Zavarovanci po zavarovalni podlagi 103 prispevke plačujejo od mesečne zavarovalne osnove najmanj v višini bruto najnižje pokojninske osnove, v novo zavarovalno osnovo skladno s predpisi o pokojninskem in invalidskem zavarovanju pa se razvrstijo na podlagi doseženega dohodka v letu 2009.

III.

Zavezanci z zavarovalno podlago 104 imajo na podlagi spremenjenih pravil o zdravstvenem zavarovanju status zavarovanca kot osebe, ki opravljajo dejavnost kot svoji edini ali glavni poklic. Skladno z Zakonom o pokojninskem in invalidskem zavarovanju – ZPIZ-1 pa se ti zavezanci obvezno zavarujejo le za posebne primere zavarovanja po prvem odstavku 27. člena ter iz tega naslova plačujejo prispevek za pokojninsko in invalidsko zavarovanje za osebe, ki so zavarovane za invalidnost, telesno okvaro ali smrt, ki je posledica poškodbe pri delu ali poklicne bolezni, ki do vključno marca 2009 znaša 27,08 EUR mesečno (od 1. aprila 2009 dalje pa 29,33 EUR mesečno). Ta prispevek se ne obračunava na obrazcu OPSVZ (na tem obrazcu zavezanci obračunajo le prispevke za obvezno zdravstveno zavarovanje, kot je pojasnjeno v točki I. tega pojasnila.

Ker so bili zavarovanci po podlagi 104 pred 14. 2. 2009 tudi po zdravstvenih predpisih obravnavani kot zavarovanci, ki opravljajo dejavnost kot postranski poklic, so za mesec februar 2009 dolžni plačati tudi prispevek za poškodbe pri delu kot zavarovanci po 10. točki 17. člena Zakona o zdravstvenem varstvu – ZZVZZ. Znesek tega prispevka za februar 2009 znaša 4,27 EUR. Tudi tega prispevka zavezanci ne obračunajo na obrazcu OPSVZ.

** Uvedbo novih zavarovalnih podlag podrobneje pojasnjuje ZZZS: http://www.durs.gov.si/si/prispevki_za_socialno_varnost/prispevki_za_socialno_varnost_pojasnila/uvedba_novih_zavarovalnih_podlag_103_in_104/*